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Газ има и
без Русия,

при това
по-евтин

Ще спасят
ли бюджета
енергийните
компании

Красимир Ненов, зам.-министър на енергетиката:

Енергетиката ни е силна
с експерти и знание, ще
върнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в неявърнем доверието в нея IV-V
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Пожарът с цените
угасна - време
за стратегия кой
ще прави тока

Затоплянето на време-
то, новите ВЕИ мощности
и осигурените доставки на
газ укротиха страстите
около скъпата енергия.
Спомен остана късната
есен на 2022 г. с цени на
тока над 1000 лева на
борсата, а тези на газа -
повече от 350 лв.

Рекордните стойности
донесоха гигантски печал-
би на енергийните пред-
приятия. Домакинствата, с
изключение на газифици-
раните, почти не усетиха
проблем, защото са с ре-
гулирани цени, които и за
тока, и за парното остана-
ха непроменени. Всички
потребители обаче плати-
ха през цените на стоките,
въпреки че държавата да-
де няколко милиарда лева
компенсации на бизнеса.

От началото на тази го-
дина енергийните цени
вървят надолу. Газът на-
пример през април бе 109
лева, а за юни Комисията
за енергийно и водно ре-
гулиране утвърди 65,82 лв.
Доставките след спиране-
то на руския газ вече са
осигурени за години на-
пред.

При тока тенденцията е
същата - над 200 лева за
мегаватчас рядко може да
се видят на борсата, а ве-
че на няколко пъти в
определени часове имаше
и нулеви цени.

Да, пожарът е изгасен,
но това не означава, че е
решен въпросът как ще се
развива енергетиката ни
занапред. Още повече че
част от отговорите са по-
литически -

партиите в
парламента трябва
да решат за
енергийния микс,

който да удовлетвори с
цената си бизнеса и дома-
кинствата.

Ако ангажиментите по
българския план за въз-
становяване не бъдат про-
менени, съвсем скоро - до
началото на 2026 г., стра-
ната ни ще трябва да на-
мали с 40% отделяните
вредни емисии при произ-
водството на ток. Което
означава само едно -
ограничаване на въглищ-
ните тецове, които сега
дават между 40 и 60% от
тока. Изчисленията показ-
ват, че тези 40% спестя-
ване на емисии означава
50% намаляване на въ-
глищните мощности. И
трябва да се реши с какво
ще бъдат заместени.

Единият вариант е с
ядрен ток. У нас има
проекти за 4 нови блока
по 1000 мегавата, от кои-
то засега консенсус има
за два в АЕЦ “Козлодуй”.

В средата на юни “Уе-
стингхаус електрик” под-
писа договор с “АЕЦ Коз-
лодуй - Нови мощности”
за предварителни инже-
нерни дейности за изгра-
ждане на нов реактор с

Политиците трябва да решат дали въглищните централи ще бъдат заместени
от нови ядрени реактори, или ще се разчита на възобновяеми източници

С най-го-
лям дял в
производ-
ството на
ток у нас

продължа-
ва да е

АЕЦ “Коз-
лодуй”.

технологията AP1000 на
площадката на АЕЦ “Коз-
лодуй”. Започва оценка на
възможностите за инте-
гриране на българската
индустрия в проекта за
изграждане на нова ядре-
на мощност и за използ-
ване в максимална степен
на съществуващата ин-
фраструктура. Според по-
зицията на “Уестингхаус”
това е най-модерната тех-
нология в света за АЕЦ,
която ще осигури чиста и
надеждна енергия.

В момента на площадка-

та в Козлодуй работят 2
реактора с руска техноло-
гия. През декември 2022
година

“Уестингхаус”
подписа
10-годишен договор
за свежо ядрено
гориво за един от
блоковете,

като доставките ще стар-
тират през 2024 г.

Според енергийни ек-
сперти “Уестингхаус” няма
да строят, а ще предос-
тавят технологията. Имало

7-8 компании, които могат
да построят такава цен-
трала у нас, като това да
стане за около 5 години.

Не е изоставен и проек-
тът за АЕЦ “Белене”, къ-
дето може да има два
блока с френска техноло-
гия, като се използва се-
гашното оборудване.

Но и в двата варианта
става въпрос за пред-
проектно инженерингово
проучване. Решенията за
строителство на такъв тип
стратегически обекти мо-
гат да бъдат взети от На-

родното събрание. А цел-
та на предпроектните
проучвания и анализи е
да се установят всички
технически и икономиче-
ски параметри на нови
ядрени мощности, включи-
телно и какви са опциите
за използване на съще-
ствуващото оборудване.
Така би трябвало оконча-
телното решение за раз-
витие на проектите да е
базирано на реални тех-
нико-икономически пока-
затели, а не на политиче-
ски пристрастия.

АЕЦ

ТЕЦ на въглища

ТЕЦ

Заводски електроцентрали

ВЕЦ

Фотоволтаични ЕЦ
94%
Вятърни ЕЦ

Биомаса

Данните са от проект на 10-годишен план за развитие на електропреносната мрежа 2023-2032 г. на Електроенергийния системен оператор.

Средногодишна използваемост

94%

56,5%

43,3%

25,6%

13,5%
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24,3%
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Втората възможност е
въглищата да бъдат заме-
стени от фотоволтаици,
вятърни централи или гео-
термална енергия. Бълга-
рия има значителен по-
тенциал за вятърна енер-
гия особено по крайбре-
жието на морето и в пла-
нинските райони. Но още
няма решение къде и как
ще се съхранява токът от
тях.

Инсталираните ВЕИ
мощности в България в
момента надхвърлят 1800
мегавата, а до края на го-
дината се очакват още
500-600. Предвижда се до
2050 г. да бъдат пуснати
общо 12 000 мегавата и
трябва да бъдат осигурени
и батерии за тях. А

все още не е
ясно на каква
стратегия ще
заложи страната ни
- на малки батерии в

близост до предприятията
или на големи комплекси,
където те да са съсредо-
точени, а до потребители-
те да се изгражда пренос-
на мрежа. Има и вариант
за помпено-акумулиращи
водноелектрически цен-
трали (ПАВЕЦ), които
всъщност са най-големите
батерии. А излишната
електроенергия от ВЕИ би
било рентабилно да се из-
ползва за производство на
водород за транспорта и
индустрията.

Според статистиката об-
щата инсталирана мощ-
ност на въглищните елек-
троцентрали у нас е около
5,4 гигавата. Ако за база
се вземе коефициент на
усвояване на слънчевата
енергия около 15-20%, из-
лиза, че за тяхното заме-
стване със слънчева енер-
гия ще са необходими
мощности от 27 до 36 ги-
гавата.

По груби сметки, за да
се заместят въглищните
централи с екологично
производство от фотовол-
таици, вятърни мощности,
биомаса, геотермална
енергия и батерии за съ-
хранение на ток, в следва-
щите 10 години ще са
необходими

минимум 15 млрд.
лева инвестиции
При задаващия се бум

на зелен ток крещяща
става нуждата и от добра
свързаност на мрежите
със съседните страни и с
цяла Европа. Ще са нужни
и значителни инвестиции
за модернизацията на
мрежите, дигиталното им
управление и защитата им
от кибератаки.

Не бива да се подценя-
ва, че макар и отричани,
защото цапат,

въглищата са
български ресурс
и са част от
енергийната ни
независимост
Тецовете гарантират си-

гурността на доставките и
предоставят важни услуги
по поддръжка стабилите-
та на цялата енергийна
мрежа. И всяко едно
ограничение на услуги
или производство би мо-
гло да застраши сигур-
ността на доставките.

Освен това има и ва-
рианти, при които използ-
ването на въглища да се
намали, без от това да
страда производството.
Като например изгаряне в
комбинация с биомаса
или отпадъци, което ще
свие емисиите въглеро-
ден двуокис. Друга въз-
можност е да се правят
инвестиции в съществува-
щите мощности за пови-
шаване на ефективността,
за да може с по-малко
въглища да се произвеж-
дат същите количества
ток.

Според анализ на Аме-
риканската търговска ка-
мара в България, изгот-
вен според сегашния
енергиен микс на Бълга-
рия и целите на ЕС за ну-
леви емисии през 2050 г.,
има няколко сценария къ-
де да бъдат насочени ин-
вестициите. Но при всич-
ки се посочва, че за да
се гарантира сигурността
на доставките и стабил-
ността на системата, е
необходимо

въглищните
централи
да работят поне
до 2030, а
по-добре до 2035 г.
Причината - повечето от

инвестициите във ВЕИ,
необходими за декарбони-
зиране на енергийния сек-
тор на България, които съ-

щевременно да гаранти-
рат сигурността на достав-
ките, не са рентабилни са-
мо въз основа на
приходите от пазара.

Трябва да се отчете и
фактът, че в момента въ-
глищните централи дават
работа пряко на 20 000
души, а общо 100 000 са
ангажирани в мините и
спомагателни дейности.
За тези хора е нужна про-
грама за заетост, ако се
стигне до пълното затва-
ряне на тецовете.

България вече
води преговори
с Брюксел за
промяна на поетия
ангажимент за
намаляване с
40% на емисиите

при производството на
ток. Официално предло-

жение от страната ни
обаче още не е изпрате-
но. Внесени са по новия
инструмeнт REPowerEU
шест проекта, които до-
принасят за декарбони-
зацията. Сред тях е мо-
дернизация на системата
на ЕСО, за да могат да
се включат повече ВЕИ
мощности. Тоест за ново-
то правителство остава
да реши каква позиция
ще изпрати официално за
намаляването на по-мал-
ко от 40% на емисиите.

Остава надеждата, че
политиците ще вземат
стратегически верни ре-
шения, за да не се ока-
же, че след няколко го-
дини на България ще є
се налага да внася ток,
след като в момента е
един от големите играчи
при износа за Балканите.
(24 часа)

Държавната
ТЕЦ “Марица -
изток 2” ще
трябва да свие
значително
производството
си, ако не бъде
предоговорено
ограничението
на емисиите.

„ЕНЕРГЕТИКА – Кой Кой е“ е специално приложение на вестник 
„24 часа“ от серията икономически анализи, които представят раз-
витието на най-важните сектори и компаниите в тях.

Приложението ще бъде публикувано на 24 юни, понеделник, в 
книжка със специален формат в целия тираж на в. „24 часа“.

СПЕЦИАЛИЗИРАНО ПРИЛОЖЕНИЕ – книжка

В приложението ще анализи-
раме състоянието и новите 
тенденции в енергетиката, 
пазарните прогнози и предиз-
викателства за 2024 г. Ще 
направим преглед на подсек-
торите в производството на 
енергия – ТЕЦ, ВЕЦ, ВЕИ, 
АЕЦ, на електроразпределе-
нието, на пазара на енергия.  

В специален раздел ще разгледаме добрите практики, иновации-
те, корпоративната социална отговорност на компаниите.  
Във всеки от подсекторите ще предстaвим големите компании.



СПЕЦИАЛИЗИРАНО ПРИЛОЖЕНИЕ – книжка

Промо банер:
Може да комбинирате участието си във в-к „24 часа” с БАНЕР 
на сайта www.24chasa.bg – 300 x 250 px, 100 000 импресии, за 5 
работни дни + бонус събота и неделя
Специална цена – 500 лв.

Параметри на приложението – книжка
Размер – 25,4 см х 34,2 см
Хартия – вестникарска
Ушито с телчета
Разпространение – безплатно с тиража  
на вестник „24 часа“
Обем – 12 + страници

Дата на излизане: 24 юни 2024 г.
Краен срок за заявки: 14 юни 2024 г.

ТАРИФА ЗА РЕКЛАМНИ ИЛИ ПР ПУБЛИКАЦИИ
1/3 страница в приложението (168 мм х 171 мм) ................. 1500 лв. 
БОНУС – качване на ПР материал в сайта 24chasa.bg

1/2 страница в приложението (254 мм х 171 мм) ................. 2100 лв.
БОНУС – качване на ПР материал в сайта 24chasa.bg, промотиран

през първите 24 часа през филтъра „Най-четено”
+ Споделяне на ПР материала във Facebook страницата на „24 часа”

1 цяла страница в приложението (254 мм х 342 мм) ........... 4000 лв.
БОНУС – качване на ПР материал в сайта 24chasa.bg, промотиран

през първите 24 часа през филтъра „Топ теми”
+ Споделяне на ПР материала във Facebook страницата на „24 часа”

Цените са без ДДС


